
70 : 4 Justice and Solicitor General 24-11-1992

[Text]

EVIDENCE
[Recorded by Electronic Apparatus]

Tuesday, November 24, 1992

• 1016

The Chairman: I would like to call the meeting to order 
pursuant to Standing Order 108(2), consideration of questions 
relating to crime prevention.

I’m very pleased to welcome before the committee Professor 
Irvin Waller, Professor of Criminology at the University of 
Ottawa. Professor Waller has been here before, as you know. We 
feel he is a key witness in this study. We’re looking forward to 
hearing from him.

I would like to state right now, Professor Waller, that if it’s all 
right with you, if we need your expertise as we go through this 
we may call on you again. I hope you would consider coming 
again if we need you.

Do you have an opening statement, sir?
Professor Irvin Waller (Professor of Criminology, University 

of Ottawa): Yes. I’m going to be doing two things. I’m going to 
be making some opening remarks, speaking to the submission 
being distributed to you. At the same time I will be passing fairly 
quickly through some slides.

I thought I would start by just showing you some headlines 
from a 1992 Globe and Mail article that talks about the embattled 
police seeking solutions.

I think it’s very important to Canadians that Dr. Horner and 
your committee have chosen at long last to get around to coming 
up with some solutions to the problem of violence in Canada. I 
hope that as a result of your work we may see some different 
headlines in The Globe and Mail in the year 2002. We may see 
some announcements of crime having gone down over a period 
of time.

[Slide Presentation]
The first slide gives you a piece of Canadian industry that 

is being recognized internationally. This is the highlights of 
the United Nations resolution on the prevention of urban 
crime. This has now become one of the three priorities of the 
United Nations crime commission. This is the direct result of the 
initiatives of the Montreal Urban Community, and particularly 
the Federation of Canadian Municipalities, to hold a major 
conference in 1989 in Montreal.

Their resolution, with some modifications, was picked up 
by the UN. What you see is that we need all countries active 
prevention policies that deal both with reducing opportunities 
and social development. We need efforts to tackle the 
conditions that generate crime. We need partnerships at the city 
and national levels. We need to learn from what works in one 
country and in another. I think this last one has now become a 
major project for a number of groups in Canada to establish in 
Montreal an international centre on crime prevention.

[Translation] 

TÉMOIGNAGES 

[Enregistrement électronique] 
Le mardi 24 novembre 1992

Le président: Conformément à l’article 108(2) du Règlement, 
je déclare ouverte la séance portant sur des questions relatives 
à la prévention du crime.

J’ai l’honneur de souhaiter la bienvenue à M. Irvin Waller, 
professeur de criminologie à l’Université d’Ottawa. Comme 
vous le savez, M. Waller est déjà venu témoigner devant le 
comité. Nous le considérons comme un témoin clé pour notre 
étude et nous écouterons ce qu’il a à dire avec vif intérêt.

Monsieur Waller, je tiens à vous dire que si cela vous convient, 
nous souhaiterions faire appel à votre savoir de nouveau au 
besoin. J’espère que vous accepterez de revenir s’il le faut.

Avez-vous une déclaration liminaire à faire?
M. Irvin Waller (professeur de criminologie, Université 

d’Ottawa): Oui. Je voudrais faire deux choses. Je veux faire 
quelques remarques préliminaires, tirées du mémoire qu’on est 
en train de vous distribuer. En même temps, je voudrais passer 
en revue rapidement quelques diapositives.

J’ai pensé vous montrer pour commencer certaines man­
chettes tirées du Globe and Mail de 1992 qui font allusion à une 
police aux abois à la recherche de solutions.

Je pense que le fait que M. Homer et les membres de votre 
comité se sont enfin mis à la recherche de solutions au problème 
de violence qui existe au Canada présente un grand intérêt pour 
les citoyens. J’espère que le résultat de votre travail se traduira 
par des manchettes différentes dans le Globe and Mail de l’an 
2002. Ainsi, on annoncera peut-être alors que le crime a fléchi 
au cours d’une période donnée.

[Présentation des diapositives]
Cette première diapositive représente un produit 

industriel canadien que l’on reconnaît à l’échelle 
internationale. Voici les grandes lignes de la résolution des 
Nations Unies sur la prévention du crime urbain. C’est 
désormais une des trois priorités de la Commission des Nations 
Unies sur le crime. Il s’agit d’un résultat immédiat des initiatives 
de la Communauté urbaine de Montréal, et particulièrement de 
la Fédération canadienne des municipalités, qui avait décidé de 
tenir à Montréal une grande conférence en 1989.

La résolution issue de cette conférence, avec quelques 
modifications, a été reprise par les Nations Unies. On 
constate qu’il faut dans tous les pays des politiques 
énergiques de prévention qui contribuent à la fois à réduire 
les occasions et à stimuler le développement social. Il faut que 
les efforts portent sur les conditions qui engendrent le crime. Il 
faut un partenariat entre les autorités municipales et nationales. 
Il faut que l’on communique les solutions fructueuses d’un pays 
à l’autre. Je pense que cette dernière mesure se concrétise sous 
la forme d’un grand projet mené par certains groupes canadiens 
en vue d’établir à Montréal un centre international de la 
prévention du crime.


